## النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

16 نیسان (ابریل) 2025



شارك أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في اجتماع مجلس أمناء صندوق تمكين القدس الذي عقد الرياض عاصمة المملكة العربية السعودية، برئاسة رئيس مجلس أمناء الصندوق الأمير تركي الفيصل، وبمشاركة صاحب السمو الشيخ مبارك وقفية القدس وعضو اللجنة الإدارية لصندوق تمكين القدس منيب رشيد وليس غرفة تجارة الأردن خليل الحاج توفيق، إضافة إلى حضور واسع من رجال الأعمال وأعضاء مجلس أمناء الصندوق.

وناقش الاجتماع العديد من القضايا المدرجة على جدول الأعمال، والاطلاع على تنفيذ مشاريع الصندوق الخاصة بالقدس، والبدء في تنفيذ بعضها، وعرض البرامج المنبثقة عن برنامج (القدس - تمكين واستدامة (المعتمد من اللجنة الإدارية للمجلس.

وأكد الدكتور خالد حنفي، خلال اللقاءات والاجتماعات على أنّ "القدس تعتبر رمزا ومحورا أساسيا في القضية الفلسطينية"، لافتا إلى أنّ "فلسطين تتعرض لمظلومية منذ عقود طويلة من جانب الاحتلال الإسرائيلي الذي يحاول تهويد القدس وسلخها من عروبتها الأصيلة".

وقال: "نرفض بشكل قاطع ما يتعرّض له الفلسطينيون من اعتداء ممنهج ومستمر على قطاع غزّة منذ 7 أكتوبر 2023،

حيث يعاني أهلنا في القطاع من حصار وقتل وتجويع وتشريد، في ظل صمت عالمي مريب، وهو ما يحمّلنا مسؤولية معنوية وأخلاقية تجاه أهلنا في فلسطين، من أجل دعمهم والعمل على توفير مقومات صمودهم في أرضهم".

وأوضّح الأمين العام أن "مجلس إدارة اتحاد الغرف العربية دائما ما يدرج على جدول أعماله موضوع دعم صندوق ووقفية القدس وهو ما يبيّن رؤية الاتحاد والقطاع الخاص في الدول العربية في توضيح دور الصندوق وجهوده المبذولة لدعم مدينة القدس الصامدة في وجه الاعتداءات الصهيونية وإعادة إعمارها".

ولفت إلى أنّ "اتحاد الغرف العربية، منذ نشأته عام 1951 بالإضافة إلى دوره الأساسي في تعزيز التكامل الاقتصادي العربي، ركّز جلّ اهتمامه على دعم القضية الفلسطينية سواء في المحافل العربية أو في المحافل الدولية".

ونوّه حنفي للى "أننا في اتحاد الغرف العربية وبالشراكة مع صندوق تمكين القدس والبنك الإسلامي للتنمية، ندرس إنشاء برنامج مسؤولية اجتماعية تجاه القدس من خلال سهم خيري أو وقفي حيث سيجري العمل على أعضاء الغرف".







بدوره أكد رئيس مجلس أمناء صندوق "تمكين القدس" سمو الأمير تركي الفيصل، على أن القدس تستحق من الجميع الدعم لتمكين أهلها وتثبيتهم على أرضهم في وجه محاولات الاحتلال طمس هويتها العربية والإسلامية. مشددا على ضرورة الإسراع في تنفيذ المشاريع الخاصة بالمدينة والتي يعمل الصندوق على تنفيذها.

**Union of Arab Chambers** 

وأكد رئيس غرفة تجارة الأردن خليل الحاج توفيق، أن الأردن له خصوصية تاريخية تجاه المدينة المقدسة انطلاقا من الوصاية الهاشمية على المقدسات، مبينا أن خدمة مدينة القدس شرف للجميع، مشيرا إلى مواقف جلالة الملك المشرفة دفاعا عن القدس وتوفير كافة وسائل الدعم لصمود أهلها على أرضهم، والمحافظة عليها في ظل عمليات التهويد، وحماية المسجد الأقصى المبارك.

وثمن الدور النبيل الذي يضطلع به الصندوق لتمكين القدس ومساعيه في دعم الشعب الفلسطيني للتخفيف من معاناتهم، وذلك من خلال إقامة المشاريع والبرامج التنموية والخدمات الأساسية بالمدينة المقدسة.

تجدر الإشارة إلى أنّ صندوق ووقفية القدس هيئة مستقلة غير ربحية، تأسست بهدف تمكين وتعزيز صمود الشعب الفلسطيني في القدس، والعمل على تحقيق التنمية في القطاعات المختلفة في المدينة

المقدسة، بما يحافظ على الهوية الوطنية والصمود الفلسطيني في القدس.

ويساهم صندوق تمكين القدس منذ تأسيسه في تنفيذ العديد من المشاريع لتحقيق التمكين الاقتصادي للمقدسيين، وذلك من خلال تنفيذ مشاريع البنية التحتية، ومشاريع تثبيت الهوية ودعم الإسكان وتمكين الشباب وإعادة إعمار وترميم الممتلكات، بالإضافة إلى مشاريع كفالة الطلبة الجامعيين، ومشاريع دعم وقف الطفل العربي، وبناء بيت للمسنين يتبع للهلال الأحمر في مدينة القدس، بالإضافة إلى غيرها من المشاريع الحيوية التي تساعد على تمكين أهالي القدس وتجذّرهم في أرضهم. وينضوي صندوق تمكين القدس تحت مظلة البنك الإسلامي للتنمية. ويضم مجلس الأمناء 15 عضواً من الأردن، وفلسطين، والسعودية، والكويت، وقطر، والبحرين، وتونس، ومصر. وكان تم إطلاق ووقفية القدس" والبنك الإسلامي للتنمية ليساهم في دعم صمود لمقدسين وإنقاذ تراث مدينتهم ومقدراتها.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

KHALED HANASI PARTICIPATES IN THE MEETINGS OF THE BOARD OF TRUSTEES OF THE JERUSALEM EMPOWERMENT FUND IN RIYADH:

WE ARE CONSIDERING ESTABLISHING A SOCIAL RESPONSIBILITY PROGRAM TOWARDS JERUSALEM THROUGH A CHARITABLE SHARE OR ENDOWMENT AND CIRCULATING IT TO THE UNIONS AND MEMBERS OF THE ARAB CHAMBERS

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, participated in the meeting of the Board of Trustees of the Jerusalem Empowerment Fund, which was held in Riyadh, the capital of the Kingdom of Saudi Arabia, under the chairmanship of the Chairman of the Board of Trustees of the Fund Prince Turki Al-Faisal, and with the participation of His Highness Sheikh Mubarak Al-Sabah, Chairman of the Board of Directors of the Jerusalem Endowment Fund and member of the Administrative Committee of the Jerusalem Empowerment Fund Munib Rashid Al-Masri, and Chairman of the Jordan Chamber of Commerce Khalil Haj Tawfiq, in addition to a wide presence of businessmen and members of the Board of Trustees of the Fund.

The meeting discussed several issues on the agenda, reviewed the implementation of the Fund's projects in Jerusalem, and began implementing some of them. It also presented the programs emanating from the "Jerusalem - Empowerment and Sustainability" program approved by the Council's Administrative Committee.

During the meetings and meetings, Dr. Khaled Hanafi stressed, "Jerusalem is considered a symbol and a key axis in the Palestinian cause," pointing out that "Palestine has been subjected to

oppression for many decades by the Israeli occupation, which is trying to Judaize Jerusalem and strip it of its authentic Arabism." He said: "We categorically reject the systematic and continuous aggression that the Palestinians have been subjected to on the Gaza Strip since October 7, 2023, as our people in the Gaza Strip suffer from siege, killing, starvation and displacement, in light of the suspicious global silence, which holds us a moral and moral responsibility towards our people in Palestine, in order to support them and work to provide the elements of their steadfastness in their land."

The Secretary-General explained, "The Board of Directors of the Union of Arab Chambers always includes on its agenda the issue of supporting the Jerusalem Fund and Endowment, which shows the vision of the Union and the private sector in the Arab countries in clarifying the role of the Fund and its efforts to support the city of Jerusalem steadfast in the face of Zionist aggressions and its reconstruction."

He pointed out that "the Union of Arab Chambers, since its inception in 1951, in addition to its essential role in promoting Arab economic integration, has focused most of its attention on supporting the Palestinian cause, whether in Arab forums or in international forums."

"We in the Union of Arab Chambers, in partnership with the Jerusalem Empowerment Fund and the Islamic Development Bank, are considering establishing a social responsibility program towards Jerusalem through a charitable or endowment share, which will be circulated to the members of the chambers,"







Hanafi said.

In turn, the Chairman of the Board of Trustees of the "Empowerment of Jerusalem" Fund, His Highness Prince Turki, affirmed Al-Faisal, but Jerusalem deserves everyone's support to empower Its people and their stability on their land in the face of the attempts of the occupation to obliterate Its Arab and Islamic identity. Stressing the need to speed up the implementation of special projectsin the city, which the fund is working to implement.

The President of the Jordan Chamber of Commerce, Khalil Haj Tawfiq, confirmed that Jordan has a historical peculiarity towards the Holy City based on The Hashemite Custodianship of the Holy Places, indicating that the service of the city Jerusalem is an honor for all, referring to His Majesty's honorable positions In defense of Jerusalem and providing all means of support for steadfastness Its people on their land, and its preservation under the operations of Judaization and protection of the blessed Al-Agsa Mosque.

He valued the noble role played by the Fund to empower Jerusalem. and its endeavors to support the Palestinian people to alleviate their suffering, Through the establishment of projects, development programs and basic services in the Holy City.

It is worth noting that the Jerusalem Fund and Endowment is an independent, non-profit body, established with the aim of empowering and strengthening the steadfastness of the Palestinian people in Jerusalem, and working to achieve development in the various sectors in the Holy City, in a way that preserves the national identity and Palestinian steadfastness in Jerusalem.

Since its establishment, the Jerusalem Empowerment Fund has contributed to the implementation of many projects to achieve the economic empowerment of Jerusalemites, through the implementation of infrastructure projects, identity stabilization projects, housing support, youth empowerment, reconstruction and restoration of property, in addition to projects to sponsor university students, projects to support the endowment of the Arab child, and the construction of a home for the elderly affiliated to the Red Crescent in Jerusalem, in addition to other vital projects that help empower the people of Jerusalem and take root in their land.

The Jerusalem Empowerment Fund falls under the umbrella of the Islamic Development Bank. The Board of Trustees has 15 members from Jordan, Palestine, Saudi Arabia, Kuwait, Qatar, Bahrain, Tunisia and Egypt. The fund was launched in December 2021 in partnership between the Jerusalem Fund and Endowment and the Islamic Development Bank to contribute to supporting the steadfastness of Jerusalemites and saving the heritage and capabilities of their city.

Source (Union of Arab Chambers)

## اتحاد الغرف العربية يستعرض رؤاه حول هدف النوم الوتحدة 8 الخاص بالعول اللانق ونوو الاقتصاد ضون فعاليات الونتدى العربي للتنوية الوستداوة 2025 في بيروت

شارك اتحاد الغرف العربية في فعاليات المنتدى العربي التنمية المستدامة لعام 2025، الذي عقدت أعماله في مقر بيت الأمم المتحدة "الاسكوا" في بيروت، تحت رعاية رئيس الجمهورية اللبنانية جوزاف عون، وبحضور أمين عام جامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط، وبتنظيم من لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الإسكوا) بالتعاون مع جامعة الدول العربية وهيئات الأمم المتحدة العاملة في المنطقة، تحت شعار "إعادة الأمل، إعلاء الطموح".

استمرت أعمال المنتدى على مدار ثلاثة أيام، بحضور حشد واسع من ممثلين رفيعي المستوى من الحكومات العربية، والقطاع الخاص، والمجتمع المدني، والأوساط الأكاديمية. وهدفت النقاشات إلى تقييم التقدم المحرز في تنفيذ أهداف التنمية المستدامة في المنطقة العربية، ومناقشة التحديات التي تواجهها، واقتراح الحلول لتسريع تطبيق هذه الأهداف، مع التركيز على خمسة أهداف رئيسية هي الصحة الجيدة والرفاه، المساواة بين الجنسين، العمل اللائق ونمو الاقتصاد، الحياة تحت الماء، والشراكات من أجل الأهداف.

وضمن فعاليات المنتدى قدّمت المستشارة الاقتصادية في اتحاد الغرف العربية وخبيرة التنمية المستدامة الدكتورة نجوى ازهار، ضمن الجلسة المواضيعية المتخصصة حول الهدف 8 الخاص بالعمل اللائق

ونمو الاقتصاد، مداخلة تناولت فيها أهمية تعزيز العمل اللائق كركيزة أساسية لتحقيق النمو الاقتصادي الشامل والمستدام في المنطقة العربية، مع التركيز على التحديات التي تواجهها المنطقة مثل التحديات الهيكلية والجيوسياسية، و عدم مواءمة البرامج التعليمية لمتطلبات سوق العمل، والتطور التكنولوجي السريع وصعوبة مواكبته، بالإضافة إلى ضعف الثقة بين الحكومات والقطاع الخاص. كما استعرضت دور اتحاد الغرف العربية في دعم سياسات العمل اللائق، وتعزيز الشراكات بين القطاعين العام والخاص، وتشجيع الابتكار والتحول الرقمي لتمكين جميع الفئات من دخول سوق العمل بفرص عادلة ومستدامة.

وتأتي مشاركة اتحاد الغرف العربية في هذا المنتدى في إطار جهوده لتعزيز التنمية المستدامة في المنطقة، والمساهمة في دفع العمل العربي المشترك نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة بحلول عام 2030، خاصة في مجال العمل اللائق الذي يعد من أهم محركات النمو الاقتصادي والاجتماعي. وسوف يرفع المنتدى العربي للتنمية المستدامة توصياته الرئيسية إلى المنتدى السياسي رفيع المستوى المعني بالتنمية المستدامة، حول مساهمة المنطقة العربية في تعزيز الجهود العالمية لتحقيق التنمية المستدامة.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)





## Union of Arab Chambers Presents its Visions on the United Nations Goal 8 on Decent Work and Economic Growth within the Activities of the Arab Forum for Sustainable Development 2025 in Beirut

Union of Arab Chambers participated in the activities of the Arab Forum for Sustainable Development 2025, which was held at the headquarters of the United Nations House "UN-ESCWA" in Beirut, under the patronage of the President of the Lebanese Republic, Joseph Aoun, and in the presence of the Secretary-General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit, and organized by the United Nations Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA) in cooperation with the League of Arab States and United Nations bodies operating in the region, under the slogan "Restoring Hope, Upholding Ambition".

A wide range of high-level representatives from Arab governments, the private sector, civil society, and academia attended the work of the three-day forum. The discussions aimed to assess progress in the implementation of the SDGs in the Arab region, discuss the challenges they face, and propose solutions to accelerate the implementation of the SDGs, focusing on five key goals: good health and well-being, gender equality, decent work and economic growth, life below water, and partnerships for the goals.

Within the activities of the forum, the economic advisor at the Union of Arab Chambers and sustainable development expert, Dr.Najoua Zhar, made an intervention in which she addressed the importance of promoting decent work as a key pillar for

achieving inclusive and sustainable economic growth in the Arab region, with a focus on the challenges facing the region such as structural and geopolitical challenges, the incompatibility of educational programs with the requirements of the labor market, rapid technological development and the difficulty of keeping pace with it, in addition to the lack of confidence. between governments and the private sector. She also reviewed the role of the Union of Arab Chambers in supporting decent work policies, promoting partnerships between the public and private sectors, and encouraging innovation and digital transformation to enable all groups to enter the labor market with fair and sustainable opportunities.

The participation of the Union of Arab Chambers in this forum comes within the framework of its efforts to promote sustainable development in the region, and to contribute to advancing joint Arab action towards achieving sustainable development goals by 2030, especially in the field of decent work, which is one of the most important engines of economic and social growth. The Arab Forum for Sustainable Development will submit its main recommendations to the High-Level Political Forum on Sustainable Development on the contribution of the Arab region to strengthening global efforts to achieve sustainable development.

**Source (Union of Arab Chambers)** 



